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POKROK NEZASTAVÍŠ" 

Zamýšleli j sme se nedávno s jedním kamarádem 
nad t ím, jak t o bylo kdysi, a jmenovi tě j sme 
vzpomínali na to, jak žili a jaké hodno ty vyzná-

vali naši dědečkové a babičky. Je zde dlužno dodat, že 
dědeček i babička onoho kamaráda žijí na venkově 
dodnes a těší se relat ivně dobrému zdraví, i když je 
jim oběma již přes 90(0- Přemýšleli j sme nad t ím, co 
naši předkové v jeho i mém případě na rozdíl od vět-
šiny lidí z naší generace znali a uměli. 

Museli jsme konstatovat, že vlastně všechno, čeho 
bylo pro život plný práce a obětavosti zapotřebí. Kon-
statovali jsme také, že naši předkové si prakticky vše 
potřebné k životu uměli vyrobit buďto doma, anebo 
v nejhorším případě ve dvoře některého ze sousedů. 

Naši předkové věděli například docela přesně, kdy 
a jak sít a sklízet obilí, jak si vypěstovat a uskladnit 
zeleninu a ovoce, jak chovat krávu, kozu, pár ovcí nebo 
prasátko. Věděli také, jak postavit pec a jak na ni za-
dělat maltu, jaké dřevo použít na plot a kde a kdy pást 
husy. Když se v domě našim dědečkům a babičkám 
něco pokazilo, zašlo se s tím k sousedovi kováři nebo 
k sekerníkovi. Ve vesnici byl obuvník a také někdo, kdo 
uměl opravit hodiny nebo zadrátovat děravý hrnec. 
Lidé si tenkrát zkrátka uměli poradit. 

A jak je t o dnes? Předně těch, kdo si umí opravdu 
vypěstovat svůj chléb vezdejší, je velmi málo. Velko-

pekárna v krajském městě n á m upeče chleba z obilí 
vypěstovaného na velkofarmě někde v Kanadě nebo 
v Maďarsku. Zeleninu pro nás vypěstují (zajisté jenom 
odborně a zdravě) anonymní skleníky v Holandsku či 
v Izraeli. Opravdu .zdravé" kure pro nás v rekordním 
čase vychová, zabije, oškube, vykuchá a zamrazí ano-
nymní linka nadnárodního řetězce někde v Číně nebo 
v jižní Africe. Boty za př i ja telnou cenu nám ušijí nej-
blíže někde v Nigérii... A všechno t o pak dovezou do 
supermarke tu a ke .konečnému spotřebiteli" velkoka-
pacitní letadla, lodě a náklaďáky... 

Po onom nedávném rozhovoru m n ě přichází někdy 
na mysl celá řada docela nepří jemných otázek, jako 
například: Co vlastně jako generace umíme? Mačkat 
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EDITORIAL J 
klávesy počítače a ovladače televizoru? Nakupovat 
v hypermarketu? Koupit si namíchanou mal tu v Bau-
maxu nebo v Hornbachu? Zapnout a vypnout kno-
flík? Co by se s většinou z nás - příslušníků .vyspělé" 
a .pokročilé" civilizace - vlastně stalo, pokud by na-
jednou všechny ty elektronické sítě a přenosy dat 
ohrozil a zlikvidoval zákeřný vir? Co by se stalo, 
pokud by nám (třeba kvůli ropné či potravinové krizi) 
najednou globální řetězce přestaly .pod nos" dovážet 
prakticky všechno, co jíme, a také vše ostatní , co 
z jakéhokoliv důvodu potřebujeme? 

Nechci ani domýšlet t u to úvahu do důsledků. Mám 
totiž vážné obavy, že bychom pak jako příslušníci .vy-
spělé" civilizace oproti našim .primitivním" předkům 
neobstáli a fyzický zánik mnoha z nás by byl nevyh-
nutelný. 

Při těchto úvahách mě také napadlo, že lidé jako 
moji prarodiče a prarodiče mého kamaráda byli hlu-
boce věřící lidé, kteří si svoji závislost na Bohu na 
rozdíl od většiny příslušníků mojí generace uvědomo-

vali a dokázali Boha upřímně prosit o pomoc .i byl 
mu také upř ímně vděční, jakkoliv těžký by se n,ím 
jejich život, na rozdíl od většiny z nás, mohl jevil 
Naši předkové také - na rozdíl od lidí dnešních - ne 
měli většinou velký problém s respektováním Božích 
zákonů a přikázání. 

Avšak, .pokrok nezastavíš". Lidé do budoucna se 
budou asi nadále spíše více a více specializovat 11• > 
řadu dílčích činností a budou i proto zřejmě ještě vlci 
a více ohrožení výpadkem všech těch globálních dek i 
ronických, energetických, zásobovacích a nevím jii 
kých ještě sítí. 

Myslím, že když si uvědomíme naši fakticky nariis 
tající zranitelnost a křehkost, bude t o o důvod vli 
(a nikoliv o důvod míň!) prosit Boha - Dárce a IMi 
žovatele všeho o pomoc, děkovat m u a také j f j vl< < 
respektovat. Byl bych velmi rád, pokud by pří tmu 
byl nějak nápomocný také Hlas pravoslaví. 

V Kristu váš Roman luru/ii 
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DRUHÁ NEDĚLE VELKOPOSTNÍ 
SV. ŘEHOŘE PALAMY 

Vaše Blaženstvo, Vaše Vysokopřeosvícenosti, Vaše 
Přeosvícenosti, důstojní otcové duchovní, drazí bra-
tří a sestry, milí přátelé, 

jsem velmi poctěn skutečností, že mohu s požehná-
ním Jeho Blaženstva patriarchy Ignatije dnes spolu s ním 
sloužit svatou liturgii druhé neděle velkopostní jako 
první představitel Pravoslavné církve v českých zemích 
a na Slovensku a modlit se spolu s vámi k Bohu, Stvoři-
teli, Dárci a Udržovateli všeho. 

V tento svatý den si společně připomínáme svátek 
sv. Řehoře Palamy, velkého světce, teologa a modliteb-
níka před tváří Boží, který před nás spolu se zástupem 
celé řady světců a světic církve Kristovy staví na jedné 
straně podivuhodné učení o táborském světle a o bož-
ských energiích prostupujících svět a na straně druhé 
nás vede k duchovnímu poznání, že vidění táborského 
světla, které osvěcuje celý náš život a celý svět, si od 
nás vyžaduje vytrvalou modlitbu a úsilí o dosažení věcí 
božských i neustávající bdělost srdce. A tak v tento den 
musíme společně přemýšlet nejenom nad tím, jak světlo, 
které zazářilo z hory Tábor a je zároveň světlem Kristova 
zmrtvýchvstání, je pro nás důležité a krásné, ale také se 
zamyslet nad tím, jak se k němu přiblížit a jak je nechat 
rozsvítit naši duši a nás samotné. 

Na naší cestě k Bohu a k Božímu nestvořenému 
světlu, které si právě dnes připomínáme, musíme překo-
nat nejednu překážku a dokázat se vzdát ve svém nitru 
celé řady věcí, které v nás Bohu nepatří, anebo nás do-
konce nutí poslouchat nepřítele lidského rodu. Musíme 
proto také Bohu s důvěrou otevřít všechna doposud uza-
vřená a temná zákoutí našeho nitra tak, aby Bůh, který 
stojí ve světle u bran našeho srdce, mohl do nás vstoupit 
a proniknout nás svými životodárnými energiemi tak, 
aby jeho světlo zazářilo již zde na zemi z našich gest, 
slov, myšlenek i činů. 

V neposlední radě se musíme, pokud chceme Božího 
světla doopravdy dosáhnout, rozhodnout v době velko-
postní s láskou a odhodláním vykročit na cestu k Bohu, 
k jeho lepšímu a dokonalejšímu poznání a přijetí. 

^ . . É L Á I ^ I I I 

Nesmíme zapomínat, že .Bůh je světlo a není v něm 
žádné tmy" (1J 1,5) a že ten, kdo se naplní Božím svět-
lem, stává se .příbuzným" našeho Pána Ježíše Krista. Sám 
Boží Syn je dle svědectví Bible Světlem ze světla. Víme-
li o Božím Synu z Písma, že je .Světlo ze světla", chce se 
nám tím říci, že Boží Syn přišel, aby i nás naplnil svět-
lem, protože vše, co v Písmu svatém o Bohu čteme, je 
zde proto, abychom sami došli spásy a věčného života 
v Boží přítomnosti. 

É I Á I Y S Á Á I ÁI 
i 
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Boží světlo - čí alespoň jeho odlesk - známe z vla-
stního duchovního života: čas od času zažijeme, že se 
v nás při modlitbě nebo při čtení Písma náhle podivu-
hodně .rozjasní" a někdy prožíváme po svatém přijímání 
nebo po zpovědi podivuhodné chvíle. V tomto vnitřním 
světle najednou chápeme to, co jsme dříve nechápali, 
objasňují se nám problémy a věci, nad kterými jsme si 
doposavad marně lámali hlavu. Leč hlavně se nám od-
haluje smysl našeho života a nahlížíme podstatu své 
existence. V takové chvíli většinou nedokážeme říci 
mnoho o tom, co prožíváme, a lze to vyjádřit snad jen 
slovy, která známe z modlitby : .Dárce světla, sláva 
tobě!" 

Naše cesta ze srdce Evropy k vám byla zahájena jako 
cesta za světlem, které kdysi po Kristově vzkříšení od 
vás zazářilo celému světu a celému křesťanstvu. Toto 
světlo dodnes neochvějně vyzařuje z vaší svaté církve, 
ozdobené řadou světců a světic Božích, jejichž jména si 
v modlitbách a učení naší svaté všeobecné a apoštolské 
církve i my u nás ve střední Evropě dodnes s úctou při-
pomínáme. 

Avšak táborské světlo a světlo vzkříšení, o kterém 
mluvil svatý Řehoř Palama, světlo, které z vaší církve 

z hloubi věků vyzařuje k nám, a také světlo, které si 
zračí ve tvářích vás, našich drahých bratří a sester, nnil 
pouze jakýmsi světlem z dávné minulosti, je to přede 
vším naše přítomnost, budoucnost a věčnost, k níž jsmi 
ve společenství církve Kristovy vedeni. 

Modlíme se proto o této velkopostní neděli společné 
aby světlo, které na hoře Tábor uviděli učedníci Páně 
a světlo, které zazářilo celému světu při Kristově vzkfí 
šení, vyzařovalo i nadále z vaší i naší svaté církve, tak 
aby každý z nás i svět kolem nás jím byl proniknut a 
přiveden k pokání, smíření, odpuštění a vzájemnému 
bratrství, které dnešní svět tak velmi potřebuje a hledá 

Vaše Blaženstvo, důstojní otcové, bratři a sestry, drazí 
přátelé, ať ta to naše cesta k vám v této velkopostní 
době, překračující hranice různých národů, kultur i his-
torických osudů, zůstane pro nás všechny cestou, která 
nás přibližuje ke zření nestvořeného světla Božího a zá-
roveň cestou k sobě navzájem. 

arcibiskup pražský, metropolita Pravoslavné církve 
v českých zemici) a na Slovensku ThDr. Kryštof, Ph.fí 

V katedrále v Damašku 28. 2. 201(1 

ík 
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JEŠTĚ K DOBĚ VELKOPOSTNÍ 
V době velikého půstu se mění veškeré uspořádání života pravoslavného křesťana. Duch pokání, zpytování 
toho, co se děje uvnitř duše, vylučuje mnohé z toho, co neodpovídá světlému zármutku velkopostní doby. 

Dříve se v pravoslavných zemích po celý velký půst 
nekonaly žádné radovánky, bály, zábavy, setkání 
v salónech, byla zavřena divadla; na první týden 

velkého půstu i na strastný (pašijový) týden byla přeru-
šena výuka na školách, byly uzavřeny všechny státní 
i církevní instituce (samozřejmé kromě chrámů). V prů-
běhu celé doby velkopostní se nekonají svatby. Pro děti, 
které už byly ve věku, kdy začínají mít rozum, byly ome-
zeny některé hry, což jim umožňovalo proniknout do 
atmosféry doby, která byla nepodobná jakékoliv jiné 
době církevního roku. 

Podstatné změny jsou od nás očekávány v době vel-
kopostní v domácí i chrámové modlitbě. V chrámě je 
méně zpěvu, který ustupuje dlouhému čtení, všechno 
chrámové oblečení se vyměňuje za černé, v době bohos-
lužeb je příšeří, modlitby jsou provázeny zemními po-
klonami. Často zní postní modlitba sv. Efréma Syrského. 

V čistém týdnu v pondělí, úterý, středu a čtvrtek 
večer se koná předčítání Velikého kajícího kánonu sv. On-
dřeje Krétského, ve kterém je celá lidská historie nahlí-
žena prizmatem hříchu, vášní a pokání lidské duše. 
Všechny postavy a události starozákonní i novozákonní 
historie symbolicky představují celou mnohotvárnost 
duchovního života člověka - od otročení hnusným váš-
ním a porobení těla, až po krásu pokání a královské svo-
body ducha, kterou mu Bůh daruje. 

Ve všední dny velkého půstu se nekoná plná svatá li-
turgie, hlavní křesťanská bohoslužba, při níž se chléb 
a víno působením svatého Ducha proměňují na Tělo 
a Krev Kristovy. Ve středu a pátek se však koná .liturgie 

Eředem posvěcených Darů" - zvláštní bohoslužba, při 
teré věřící dostávají svaté přijímání z Darů, které byly 

posvěceny o předcházející neděli a uchovány jsou na sva-
tém prestolu (v oltáři). 

Každou sobotu kromě první se konají zádušní bohos-
lužby. A každá neděle velkopostní má své zvláštní zasvě-
cení. Ve všedních dnech prvního (tzv. čistého) týdne je 
půst obzvláště přísný. Podle strohých pravidel se 
v prvních pěti dnech postu v monastýrech i v rodinách 
přísně dodržujících postní pravidla jí velice málo (např. 
jednou denně, až večer). Pro ty, kteří na to mají dosti sil 

a možnosti, jsou výzvou k mimořádně přísnému půstu 
první tři dny čistého týdne (tzv. trimero), kdy se mnozí 
zdárně pokoušejí nejíst vůbec a poprvé v půstu něco 
okusit až ve středu po liturgii. Podle původních liturgic-
kých zvyklostí se má liturgie předem posvěcených Darů 
konat až k večeru a denní jídlo se přijímá až po této li-
turgii. Alespoň v první týden velkopostní je žádoucí pos-
tit se co nejpřísněji, jak nám to síly, zdraví a okolnosti 
dovolují. Správně by se ve všední dny velkého půstu ne-
měla jíst vařená jídla; jen nemastné pokrmy, chléb, ovoce 
apod. Tomuto ideálu ať se každý přibližuje, nakolik je to 
v jeho možnostech. 
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Postní pokrm je tradičně specifikován jako tzv. xero-
fagie. Doslovně to znamená .suché jídlo". Ve striktním 
výkladu to znamená, že můžeme jíst pouze zeleninu va-
řenou ve vodě se solí a takové věci, jako jsou ovoce 
a výrobky z něho, ořechy, chléb a med. V praxi se při-
pouští ve dnech xerofagie i chobotnice a měkkýši (pod 
otazníkem je margarin, řepkový nebo jiný rostlinný olej), 
rozhodně není povolen olivový olej. Následující druhy 
jídel jsou však vyloučeny: maso, živočišné produkty (sýr, 
mléko a výrobky z něho, máslo, vejce, sádlo, vypečený 
tuk), ryby (tj. i všichni ostatní obratlovci), olej (tj. oli-
vový olej) a víno (tj. i všechny alkoholické nápoje). Olej 
a víno jsou povoleny jen v den svátků významných sva-
tých, jak je to vyznačeno v kalendáři (to však neplatí 
v prvním .čistém" týdnu velkopostním). 

Ve všedních dnech (pondělky až pátky) prvního, dru-
hého, třetího, čtvrtého, pátého a šestého týdne se podle 
původních přísných předpisů povoluje jíst jedenkrát 
denně, a to odpoledne po večerní (nebo po 3. hodině od-
polední), a pro toto jedno jídlo platí zachování xerofagie. 
Musíme však zároveň dodat, že v dnešní praxi se obecně 
tato pravidla dosti zmírňují a nejsou v naší době v celé 
své náročnosti dodržována již ani v monastýrech. 

Obecně vzato, doporučeno je pravoslavným křesťa-
nům začátku 21. století praktikovat nějakou formu 
úlevy z postní přísnosti. A to nejen z důvodů tělesných 
(slabí a churavějící) a psychických (pracovní stres, tlak 
okolí apod.), ale především duchovních. Lidé, kteří se pří-
sně postí, dle současných pastýřských zkušeností nez-
řídka propadají nějaké formě pýchy. 

Mějme vždy na paměti, že smyslem půstu není zničit 
nebo ztrestat tělo, ale zkrotit vášně. Osvobodit se ze zá-
vislostí, které zotročují naši duši. 

Pravidlo xerofagie se zmírňuje v následujících dnech: 
1 .0 sobotách a nedělích velkého postu, s výjimkou Velké 

soboty. Mohou být podávána dvě jídla denně jako oby-
čejně, kolem poledne a večer. Může být víno a olivový 
olej; avšak maso, živočišné produkty a ryby jsou vy-
loučeny. 

2. Na svátek Zvěstování přesv. Bohorodice (25. března / 
7. dubna) a na Květnou neděli jsou povoleny ryby 
spolu s vínem a olejem, avšak maso a živočišné pro-
dukty povoleny nejsou. Jestliže svátek Zvěstování 
padne na jeden ze čtyř úvodních dnů velkého postu, 
jsou povoleny víno a olej, ne však ryby. Na Lazarovu 
sobotu, den před Květnou nedělí, se může víno, olej 
a kaviár. 

3. Víno a olej jsou povoleny v následujících dnech, pad-
nou-li tyto na všední dny druhého, třetího, čtvrtého, 
pátého nebo šestého týdne: První a Druhé nalezení 
hlavy sv. Jana Křtitele (24. února / 9. března dle st. 
kal.), svatých 40 mučedníků sebastijských (9. / 22. 
března), předsvátek Zvěstování (24. března / 
6. dubna), Sbor sv. archanděla Gabriela (26. března / 
8. dubna), svátek místního chrámu nebo monastýru. 

4. Víno a olej se rovněž připouští ve středu a čtvrtek pá-
tého týdne, protože se koná bdění Velkého kánonu. 
Víno je dovoleno, podle některých autorit spolu s ole-
jem, rovněž v pátek téhož týdne, protože se koná 
bdění se zpěvem Ákathistu přesvaté Bohorodice. 

5. Víno a olej jsou povoleny i na Velký čtvrtek večer. 

Vždy se mělo za to, že uvedená pravidla postění musejí 
být zmírňována pro ty, kdož jsou staří nebo chatrného 
zdraví. V současné praxi je striktní přísnost většinou 
zmírňována i pro zcela zdravé. Zde je třeba brát zřetel 
i na osobní podmínky, například na situaci pravoslav-
ných izolovaně žijících mezi nepravoslavnými nebo na 
nutnost stravovat se v závodních nebo školních stravov-
nách. V každém případě má každý hledat radu u svého 
duchovního otce. Vždy je důležité mít na paměti, že .ne-
jsme pod zákonem, ale pod milostí" (Řím 6,14) a že .li-
tera zabíjí, ale Duch dává život" (2 Kor 3, 6). 

I když tato postní pravidla, prospěšná duchu i tělu, 
v současnosti nebývají přesně a plně uplatňována 
a mnozí z nás se pro jejich zmírnění opírají o biblický 
výrok .neboť království Boží není v jídle a pití, ale ve spra-
vedlnosti, míru a radosti v Duchu svatém" (Řím 14, 17), 
je zapotřebí mít vždy na paměti, že se jedná o součást po-
svátné tradice církve a pravoslavní křesťané a křesťanky 
by se v rámci svých sil a možností měli pokusit se na-
plnění postních ustanovení co nejvíce přiblížit. 

Nadarmo se však postí ten, kdo se nedokáže usmířit 
s bližními. 1 kdyby takový nejedl vůbec, nic mu to ne-
přinese, jen škodu. Jaký má smysl nejíst maso, ale poží-
rat bližního svého (myslí se to duchovně: zlobou, závistí, 
nepřátelstvím)? Starce Lavrentije Černigovského se jedna 
žena tázala, jestli v době půstu může jíst sádlo (v eko-
nomicky těžkých dobách se někdy povolovalo sádlo jako 
postní pokrm, protože to bylo spolu s chlebem nejlev-
nější jídlo). Jasnozřivý otec Lavrentij jí odvětil: .Sádlo 
můžeš, ale bližního nejez." (Viděl duchovně, že ta žena 
chovala nepřátelství ke své sousedce.) 

Podle různých zdrojů sestaví/ prot. Jan Baudiš 
(na weblogu Ambon) 

u 
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68. JIFTÁCHOVA DCERUŠKA 
Jiftách byl nemanželské dítě. Jeho otec, občan Giíeádu v Zajordání, se později oženil s jinou ženou, se 
kterou měl hromadu synů. Presto, dokud žíí, se o Jiftácha staral. Ale když zemřel, vyhnali nevlastní bratři 
Jiftácba z otcovského domu. „Nemáš nárok na dědictví v domě našeho otce, protože jsi syn jiné ženy!" Jif-
tácb utekl až do zemeTóbu a dal se k loupežníkům. Stal se jejich vůdcem. 

Bible o Jiftáchovi říká, že byl udatný bohatýr. Kdysi 
území Gileádu patřilo Amónovcům. Ti o ně přišli před 
třemi sty lety, když napadli ještě kočující Izrael, ale 
byli poraženi a Izrael se zmocnil jejich země. Nyní se 
Amónovci rozmohli a vytáhli proti Gileádu, aby jej do-
byli zpět. Izrael zatím zeslábl, odvykl boji, ale hlavně 
zradil Hospodina, ze kterého čerpal sílu, a klaněl se 
bohům pohanským, což Hospodin zakázal. Vypadalo 
to s nimi velmi zle a tu si vzpomněli na Jiftácha. .Je 
to přece udatný bohatýr, živí se mečem, on jediný by 
se nám mohl postavit do čela a porazit Amónovce 
a vyhnat je z naší země." 

Gileádští starší se vypravili za Jiftáchem do Tóbu 
a řekli mu: .Pojď, staň se naším vůdcem a budeme bo-
jovat proti Amónovcům!" Jiftách jim odpověděl: .Což 
právě vy jste mě z nenávisti a lakomství nevypudili 
z otcovského domu? Jak to, že přicházíte ke mně teď 
když jste v soužení?" Gileádští starší Jiftáchovi odpově-
děli: .Právě proto se teď obracíme na tebe, abys šel 
s námi a bojoval proti Amónovcům a byl náčelníkem 
nás všech, obyvatel Gileádu." Jiftách na to: .Jestliže mne 
pohnete k návratu, abych bojoval proti Amónovcům, 
a Hospodin mi je vydá, budu vaším náčelníkem?" A Gi-
leádští starší se Jiftáchovi zavázali: .Ať Hospodin, který 
to slyší, je mezi námi svědkem, že všechno uděláme 
podle tvých slov." Jiftách tedy šel s gileádskými staršími 
a lid si jej ustanovil za náčelníka a vůdce. Tak se z vy-
hnance stal vážený občan s vlastním dvorcem a stády. 

S Amónovci se snažil Jiftách nejprve vyjadnávat. Ale 
nebylo s nimi domluvy, jejich král jako by Jiftáchova 
posla vůbec neslyšel. Tak se Jiftách rozhodl pro boj. 
Předtím učinil Bohu slib: .Dopřeje-li mi Bůh nad Amó-
novci zvítězit, pak až se budu vítězně vracet, obětuji 
Hospodinu to první, co uvidím, že vyběhlo z mých 
vrat, ať je to ovce nebo býček nebo cokoliv jiného." 

A tak se ztrhl boj, ve kterém Amónovci byli zcela 
pokořeni. Jiftách ověnčen vítězstvím se radostně vrací 
do svého rodného města. Když se přiblížil ke svému 

domu, vychází mu ze vrat vstříc s bubínky a tancem 
jeho jediná dcerka, aby radostně oslavila jeho vítězství. 
Jiftách se velmi zarmoutil, protože si vzpomněl na svůj 
slib. Vždyť neměl jiné dítě kromě ní a nyní ji měl obě-
tovat na základě slibu, který nemohl vzít zpět. Když 
dceruška uviděla jeho zoufalství a dověděla se jeho pří-
činu, řekla mu: .Když ses, otče, zavázal vlastními ústy 
Hospodinu, učiň se mnou, co jsi slíbil. Jen mi dopřej 
dva měsíce, abych odešla se svými družkami do hor 
a oplakala tam své panenství." Jiftách ji propustil. 

Kdyby bylo místo té dívenky vyšlo z Jiftáchových 
vrat nějaké dobytče, bylo by poraženo a obětováno 
v oběť zápalnou. Ale lidské oběti se takto v Izraeli ne-
přinášely, Bůh to svému lidu zakázal. Lidská oběť se 
přinášela jinak. Tak, jak se přinášívá i dnes: slibem 
věčné čistoty. Izraelské dívky přirozeně toužily se vdát 
a mít děti, tak jak po tom touží a toužily dívky jiných 
národů. A přesto jsou dívky, které Bohu obětují t u to 
touhu a zůstávají pannami, aby lásku svého srdce při-
pravenou pro manžela a děti přinesly Bohu a těm, 
které nejvíc miluje: trpícím a zarmouceným. Tak je to 
v Bibli napsáno i o Jiftáchově dcerušce: .Muže nepo-
znala." Stala se první starozákonní mniškou. V Izraeli 
se pak stalo zvykem, že izraelské dívky vycházely 
každý rok na čtyři dny do kopců vzpomínat na dceru 
Jiftácha Gileádského a zpívat o ní písně. 

Olomouc 12. 1. 10, arcibiskup Simeon 
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